
Valtuustoaloitteet 2022

Valtuustoaloitteen otsikko
Valtuustoaloitteen jättäjä/ 

jättäjät:
Valtuustoaloitteen sisältö: Jätetty valtuustossa: Käsittely: Vastaus annettu ja 

hyväksytty valtuustossa: Käsittelyaika (päivää):

 Järjestöjen toimintaedellytysten 
varmistamiseksi sote-uudistuksen 

toimeenpanovaiheessa
Keskustan valtuustoryhmä ym.

Sosiaali- ja terveydenhuollon sekä pelastustoimen uudistus vaikuttaa sote-järjestöjen toimintaan. Toimintaympäristön muutos haastaa järjestöt rakentamaan yhteistyötä hyvinvointialueiden ja kuntien kanssa. Järjestöjen toiminnalla edistetään ja vahvistetaan asukkaiden hyvinvointia, terveyttä 
ja turvallisuutta. Järjestöjen toiminta täydentää julkisia palveluita. Järjestöjen tarjoama tuki voi olla esimerkiksi osa palveluketjua tai -kokonaisuutta. Järjestöjen toiminnan tukeminen on myös jatkossa kuntien vastuulla, koska hyvinvoinnin ja terveyden edistäminen on yhä edelleen myös kuntien 
vastuulla.

On tärkeää, että järjestöjen avustamisen toimintatavoista sovitaan yhdessä hyvinvointialueen kanssa niin, etteivät järjestöjen toimintamahdollisuudet vaarannu muutosvaiheessa. Käytännössä tämä tarkoittaa muun muassa tilojen käytön varmistamista, järjestöavustuksien turvaamista sekä 
kuntien ja hyvinvointialueiden välisestä työnjaosta sopimista.

Esitämme, että vuoden 2022 aikana Ylöjärven kaupunki laatii yhdessä tulevan hyvinvointialueen kanssa järjestöjen tukemisen toimintaperiaatteet, joilla turvataan järjestöjen toimintaedellytykset myös tulevaisuudessa. Esitämme myös, että Ylöjärven kaupunki määrittelee vastuutahot, joille 
kuuluu Ylöjärven kaupungissa jatkossa järjestöjen tukeminen.

7.2.2022
kh 21.2.2022 § 66 

Kaupunginhallitus 29.08.2022 § 
272 

12.9.2022 352

 NEPSY osaajien kouluttamiseksi 
varhaiskasvatukseen ja kouluihin

Sosialidemokraattinen 
valtuustoryhmä ym.

Lisääntyneen tiedon ja ymmärryksen myötä neuropsykiatrisia haasteita tunnistetaan ja todetaan lapsilla nykyään enemmän kuin aiemmin. Diagnooseja ”nepsyillä” ovat mm. ADHD, ADD, autismikirjon häiriöt, kielenkehityksen erityisvaikeudet ja Touretten oireyhtymä.
 
Neuropsykiatriset haasteet liittyvät usein oppimisen, käytöksen, unen ja motoriikan haasteisiin. Lisäksi esiintyy myös mielialanvaihteluja, ahdistusta, pakko-oireisuutta sekä erilaisia aistiyliherkkyyksiä. 

Nepsy-haasteet vaikuttavat jokapäiväiseen elämään: niin sosiaaliseen vuorovaikutukseen, kielelliseen ja ei-kielelliseen viestintään, tunteiden säätelyyn ja oman toiminnan ohjaukseen. Oireiden voimakkuudet ja ilmiasut vaihtelevat eri ihmisillä eri ympäristöissä. Kaikkia oireita ei esiinny kaikilla ja 
tämän vuoksi tuen muodot tulee miettiä yksilöllisesti, jokaisen omien tarpeiden mukaisesti. 
Nepsy-haasteet eivät kosketa vain lasta tai nuorta itseään, vaan myös hänen perheensä ja muut arjessa mukana olevat aikuiset, varhaiskasvatuksessa ja koulussa, tarvitsevat tukea ja tietoa, voidakseen parhaalla mahdollisella tavalla tukea lapsen toimintakykyä arjessa. 

Ylöjärven Sos. dem. valtuustoryhmä esittää, että seuraavan kolmen vuoden aikana kouluihin ja varhaiskasvatuksen yksiköihin koulutetaan kaupungin tarjoaman täydennyskoulutuksen kautta vuosittain vähintään kymmenen ratkaisukeskeistä neuropsykiatrista valmentajaa siten, että koulutetut 
jakautuvat mahdollisimman tasaisesti eri yksiköihin. 

Tällä noin 35000 euron vuosittaisella rahallisella panoksella lisätään kouluissa ja varhaiskasvatuksessa henkilöstön osaamista jaetun asiantuntijuuden kautta ja parannetaan haasteisiin annettavan tuen vaikuttavuutta. Samalla lisätään resursseja varhaiseen ennaltaehkäisevään tukeen, joka 
tulee tulevaisuudessa olemaan yksi kuntien tärkeimmistä tehtävistä.  

7.2.2022

kh 21.2.2022 § 67 
varhaiskasvatuksen ja 

perusopetuksen vastuualueet, 
Kasvatus- ja opetuslautakunta 

25.10.2022 § 113, 
Kaupunginhallitus 31.10.2022 § 

371 

14.11.2022 352

Ylöjärven kaupungin henkilöstön 
huomioinnista henkilökohtaisella 

liikuntatuella

Sosialidemokraattinen 
valtuustoryhmä ym.

Ylöjärven kaupunkikonsernin työntekijät ovat joustaneet ja tehneet haastavissa olosuhteissa pyyteetöntä työtä. Korona-aika on Ylöjärvellä hoidettu erittäin hyvin. Palvelut ovat pyörineet, vaikka henkilöstövaje on yksiköittäin ollut suuri. Tästä iso kiitos kuuluu työntekijöille, jotka ovat hoitaneet 
työnsä ammattitaidolla ja laadulla. Suomalainen periksiantamattomuus ja sisu näkyvät kuntamme työntekijöissä. Ylöjärven kaupungin talousarvio tälle vuodelle näyttää yli kahden miljoonan ylijäämää. Olisi kohtuullista, että työnantaja muistaisi palkita työntekijät hyvästä työstä.

Ylöjärven sosialidemokraattinen valtuustoryhmä esittää, että Ylöjärven kaupunki huomioi kaupungin työntekijät 200 € henkilökohtaisella liikuntatuella. Tuki koskisi koko kuntakonsernia. Hyvästä työstä annettava palkinto lisäisi työssäjaksamista sekä sitoutumista työnantajaan aikana, jolloin 
työntekijäpula on aito ongelma kuntakentällä.

7.2.2022

kh 21.2.2022 § 68 
henkilöstöhallinto 

Kaupunginhallitus 24.10.2022 § 
354  

14.11.2022 352

Asuntila-Siivikkala tieyhteyden 
suunnittelun nopeuttamiseksi

Perussuomalaisten 
valtuustoryhmä ym.

Ylöjärven Perussuomalaisten valtuustoryhmä esittää Mapston 316 kohdan käsittelyn Asuntila-Siivikkala tieyhteyden suunnittelun siirtämistä vuodelle 2023. Perusteena itäisen ohitustien välttämätön tarve kaupungin keskustan liikenteen helpottamiseksi sekä tulevaisuudessa sujuvan 
joukkoliikenteen kehittämiseksi. Tielinjauksista on olemassa suunnitelmia vuodelta 2008, jolloin tarve tieyhteydelle on jo tiedostettu. 

7.2.2022
kh 21.2.2022 § 69 

ympäristölautakunta
352

Työsuhdepyöräedun käyttöönotosta 
Ylöjärvellä

Vihreiden valtuustoryhmä ym.

Me allekirjoittaneet esitämme, että Ylöjärven kaupunki ottaa käyttöön mahdollisuuden työsuhdepyöräetuun kaupunkiorganisaatioon työsuhteessa oleville. Tämä tarkoittaa, että kaupunki maksaa polkupyörän tai sähköavusteisen pyörän rahoituskulun ja työntekijä sitoutuu käyttämään pyörää.  
Polkupyörä on työnantajalle kustannustehokas etu, joka kannustaa työmatkaliikuntaan, parantaa työhyvinvointia ja terveyttä, ja jolla saadaan lisättyä työntekijöille kaupungin veto- ja pitovoimaa. 
Osaltaan työsuhdepyöräily myös edesauttaa hiilineutraaliustavoitteen mukaista kaupunkisuunnittelua, vähentää parkkipaikkojen tarvetta ja vapauttaa olemassa olevia parkkipaikkoja muuhun käyttöön.  7.2.2022

kh 21.2.2022 § 70 
henkilöstöhallinto 

Kaupunginhallitus 24.10.2022 
§353

14.11.2022 352

Ylöjärvi vetyteknologian kärkikunnaksi
Ylöjärven Perussuomalaisten 

valtuustoryhmä ym.

Ylöjärven Perussuomalaisten valtuustoryhmä esittää Ylöjärven kaupungin autonkannan asteittaista vaihtoa vetyä käyttäviin polttokennoautoihin. Samalla laajennetaan Tredun kanssa koulutuskeskus Valon autoalan ammatillista koulutusta vetyajoneuvojen huoltoon ja korjaamiseen. Tarjotaan 
myös soveltuvalle toimijalle polttoaineen jakelupisteelle paikka Valon läheltä vihreän vedyn myymiseen. Jakelupisteestä olisi myös silloin mahdollista kaupungin lisäksi muiden tienkäyttäjien ostaa polttoainetta samoin kuin käyttää ammattikoulun huoltopalveluja.

Tämä tukisi vahvasti yhdessä linjaamaamme HINKU -strategiaa ja nostaisi Ylöjärven vetyteknologian edelläkävijäksi Suomen kunnista. Tähän on myös tarjolla erilaisia hanketukia, koska energiatalous on yksi kärkiteemoista ja varsin tärkeässä asemassa tulevaisuudessa koko Euroopan laajuisesti. 
Meillä on nyt mahdollista toteuttaa teknologinen harppaus yritysten kanssa yhteistyössä. Siihen sisältyisi ajoneuvojen hankinta ja siihen liittyvän ammatillisen koulutuksen muodostaminen. Tulevaisuudessa Ylöjärvi ja sitä ympäröivä Pirkanmaa olisi yrityksille vetykäyttöisen ajoneuvotekniikan ja 
siihen koulutetun henkilöstön vetovoimainen kunta, joka houkuttelisi eri alojen toimijoita. Meillä täällä kehittyisi vihreän vedyn teknologiasta, varastointiratkaisuista ja ajoneuvotekniikasta alan yritysten terävin kärki ja kehitys.

Pirkanmaalla on mm. Pirkanmaan Liitto linjauksessaan huomioinut vetyenergian käytön liikennetarkoituksiin osana vihreää siirtymää. Pirkanmaa sekä muu Suomi on muuhun EU-alueeseen verrattaessa nyt takamatkalla, joka meidän täytyy kuroa umpeen. Muualla Euroopassa on ollut jo vuosia 
toimiva vedyn jakeluverkosto, vetyautojen toimivat markkinat ja huoltoverkosto. Meillä on tällä hetkellä akkuteknologialla varustetut sähköautot, joka on luonnonvarojen käytön, sähköverkkojen ja maantieteellisten etäisyyksien osalta huono ratkaisu katsottaessa tulevaisuuteen. 
Akkuteknologia ei myöskään tue raskaan liikenteen tarpeita, jotka täytyy tulevaisuudessa vahvasti huomioida.

Ollaan Ylöjärvellä edelläkävijöitä ja toteutetaan se mistä muualla haaveillaan.

7.3.2022
kh 28.3.2022 § 113 

Kehityspalvelut, sivistyspalvelut
324

Työhyvinvoinnin ja kaupungin 
työnantajaimagon parantamisesta

Keskustan valtuustoryhmä ym.

Ylöjärven kaupunki kamppailee muiden toimijoiden tavoin työntekijöiden saatavuus- ja vaihtuvuusongelmassa. Osastokohtaisia panostuksia on tehty työntekijäongelmaratkaisun vauhdittamiseksi. Kaupungin yleiset panostukset kuitenkin ovat vähäisiä ja jättävät kaupunkia taustalle kilpailussa 
osaavasta työvoimasta. Työntekijät ovat verorahojen ohella tärkein tekijä laadukkaiden palveluiden tuottamisessa.

 Keskustan valtuustoryhmä ehdottaa tällä aloitteella työhyvinvoinnin kokonaistarkastelua erityisesti työntekijöille myönnettävien etuuksien osalta. Vähimmillään ehdotamme 100 euron lisäystä vuosittaisiin työhyvinvointirahoihin jokaista työntekijää kohden. Tämän lisäpanostuksen käyttöön 
liittyen tulisi huomioida työntekijöiden mielipiteet ja sitä tulisi jakaa useampaan erilaiseen tarkoitukseen. Etujen annossa tulee huomioida myös se, että uudet työntekijät pääsevät koeajan jälkeen jouhevasti etuuksien piiriin.

Panos-tuotos ajattelu tulee satsauksissa myös huomioida. Viestinnän tulee panostaa siihen, että työtä hakeva päätyy positiivisen tiedon luokse. Työntekijöiden panostettaessa on huomioitava se, että rahalliset panostukset eivät ole pelkästään kuluerä. Miksi muuten mahdollisimman suurta 
voittoa tavoittelevat pörssiyhtiöt tarjoaisivat toinen toistaan parempia etuuksia?

7.3.2022

kh 28.3.2022 § 114, 
henkilöstöpalvelut 

Kaupunginhallitus 24.10.2022 § 
352

14.11.2022 324

Kaupungin hallinto- ja tukihenkilöstön 
määrän sopeuttamiseksi vastaamaan 

valmistuvan strategian toteuttamista ja 
elinvoimakunnan tarvetta

Kokoomuksen valtuustoryhmä

Sopeutetaan kaupungin hallinto- ja tukihenkilöstön määrä vastaamaan valmistuvan strategian toteuttamista ja elinvoimakunnan tarvetta.

Perustelu: Kaupungin tehtäväkenttä ja resurssit muuttuvat sosiaali- ja terveyspalveluiden siirtyessä hyvinvointialueen hoidettavaksi. Lisäksi kevätkaudella valmistuvan strategian tehokas toteuttaminen edellyttää henkilöresurssien tarpeen tarkastelua ja uudelleen kohdentamista.
4.4.2022

kh 25.4.2022 § 151 
kehittämistoimikunta

296

 Valtuuston koon sopeuttamiseksi 
seuraavalle valtuustokaudelle vastaamaan 
elinvoimakunnan päätöksenteon tarpeita

Kokoomuksen valtuustoryhmä ym.

Sopeutetaan valtuuston koko seuraavalle valtuustokaudelle vastaamaan elinvoimakunnan päätöksenteon tarpeita.
Perustelu: Kaupungin tehtäväkenttä ja resurssit muuttuvat sosiaali- ja terveyspalveluiden siirtyessä hyvinvointialueen hoidettavaksi. Päätöksenteon tarpeet muuttuvat, joten luottamushenkilöorganisaation rakennetta ja kokoa on sopeutettava vastaamaan päätöksenteon tarpeita.

4.4.2022
kh 25.4.2022 § 152 

kehittämistoimikunta
296

Aurinkopaneelien hankkimiseksi Ylöjärven 
kaupungin uusien koulurakennusten sekä 

muiden kiinteistöjen sähkön käytön 
tukimuodoksi

Perussuomalaisten 
valtuustoryhmä ym.

Ylöjärvellä on alkamassa kolmen uuden koulun suunnittelu ja toteutus. Jo suunnitteluvaiheessa kannattaa ottaa huomioon mahdollinen aurinkopaneelien käyttö. Tämä tarkasteluperiaate on hyvä ottaa käyttöön kaikissa tulevissa kaupungin saneeraus- ja uudisrakennuskohteissa. Sähköenergian 
kallistuessa aurinkopaneelit tarjoavat mahdollisuuden tasapainottaa voimakkaiden hintapiikkien aiheuttamaa epävarmuutta talouden pidossa. Ne tuovat osaltaan sähköenergiaan omavaraisuutta ja tukevat kriittisissä tilanteissa paikallista sähköverkkoa.

Aurinkopaneelit myötävaikuttavat Ylöjärven imagoon luonto- ja ympäristöarvoja kunnioittavana Hinku -toimijana. Pelkät korulauseiset puheet strategiasta eivät kanna pitkälle. Vasta todellisilla teoilla saavutetaan mainetta ja kunniaa. 9.5.2022

Kaupunginhallitus 30.05.2022 § 
202 Tekninen lautakunta 

28.09.2022 § 158 
Kaupunginhallitus 24.10.2022 § 

350

14.11.2022 261



Valtuustoaloitteen otsikko
Valtuustoaloitteen jättäjä/ 

jättäjät:
Valtuustoaloitteen sisältö: Jätetty valtuustossa: Käsittely: Vastaus annettu ja 

hyväksytty valtuustossa: Käsittelyaika (päivää):

Erityisuimakortin ja erityisryhmien 
kuntosalikortin käyttöönotosta Ylöjärvellä

Vihreä valtuustoryhmä ym.

Liikuntalain (390/2015) mukaan kunnalla on vastuu paikallistasolla luoda mahdollisuudet liikunnalle. Sen mukaan kunnan tulee luoda yleiset edellytykset kunnan asukkaiden liikunnalle:
 
•	järjestämällä liikuntapalveluja sekä terveyttä ja hyvinvointia edistävää liikuntaa eri kohderyhmät huomioon ottaen 
•	tukemalla kansalaistoimintaa mukaan lukien seuratoiminta sekä 
•	rakentamalla ja ylläpitämällä liikuntapaikkoja. 

Näiden tehtävien toteuttamisen kunnassa tulee tapahtua eri toimialojen yhteistyönä sekä kehittämällä paikallista, kuntien välistä ja alueellista yhteistyötä sekä huolehtimalla tarvittaessa muista paikallisiin olosuhteisiin ja tarpeisiin sopivista toimintamuodoista. Ylöjärven kaupungissa on 
panostettu liikunnan edistämiseen jo vuosien ajan. Valtuustokausittain laadittavaan terveysliikuntasuunnitelmaan on kirjattu ylös kaupungin merkittävimmät tavoitteet ja toimenpiteet kuntalaisten liikunnan edistämiseksi. 
Terveysliikuntasuunnitelma pohjautuu kaupunkistrategiaan sekä laajaan hyvinvointikertomukseen. Ylöjärven kaupunkistrategia 2018-2028 sisältää useita liikunnan kannalta tärkeitä tavoitteita. Pyrkimys laadukkaisiin sivistyspalveluihin, hyviin harrastusmahdollisuuksiin ja ennaltaehkäiseviin 
hyvinvointipalveluihin antavat tukea liikunnan edistämistyöhön. (Ylöjärven kaupungin terveyssuunnitelma 2021-2024).

Monessa kunnassa ja kaupungissa on käytössä tietyille erityisryhmille edullisempia uimahalli- ja kuntosalikortteja. Tällaiset edut edistävät asukkaiden terveyttä, hyvinvointia ja madaltaa kynnystä lähteä harrastamaan. Osalle pitkäaikaissairaista tai vammaisista voi olla myös kustannuskysymys, 
pääseekö käymään harrastuksissa. 
Erityisuimakortti on mm. Tampereella käytössä tietyin kriteerein: Erityisuimakortti on tarkoitettu eri tavoin vammaisille ja pitkäaikaissairaille aikuisille henkilöille edistämään omaehtoista uintiharrastusta. Erityisuimakortin saa joko nimetyillä KELA-kortin tunnuksilla tai lääketieteelliseen 
lausuntoon perustuvalla todistuksella merkittävästä haitasta. Perusteet tarkistetaan vuosittain. Erityisryhmät [Tampereen kaupunki - Kulttuuri ja vapaa-aika - Liikunta - Liikkeelle ryhmässä]. Nokialla erityisuimakortti otettiin käyttöön vammaisneuvoston esityksestä vuoden 2022 alussa, mallia 
otettiin mm. Tampereen kriteereistä.

Erityisryhmien edullisempi kuntosalikortti edistää niin ikään kuntalaisten hyvinvointia ja edistää terveyttä ja vahvistaa omaehtoista liikunnan lisääntymistä. Erityisuimakortin ja kuntosalikortin myöntämisperusteet | Vantaa
Ylöjärven kaupunki panostaa laadukkaisiin vapaa-ajanviettomahdollisuuksiin, joihin olennaisena osana kuuluvat liikkumista edistävät olosuhteet ja palvelut. Laadukkaiden palveluiden avulla edistämme kuntalaisten mahdollisuuksia harrastaa oman terveytensä kannalta riittävästi liikuntaa, niin 
ohjatusti kuin omaehtoisestikin. Terveysliikuntasuunnitelman 2021-2024 toimenpiteiden avulla on pyrkimys edelleen kehittää liikkumisen edistämisen olosuhteita ja toimintoja, jotta yhä useampi ylöjärveläinen löytäisi liikkumisen ilon. (Ylöjärven kaupungin terveyssuunnitelma 2021-2024).

Esitän omastani ja Vihreän ryhmän puolesta, että Ylöjärven kaupungin liikuntapalvelut selvittävät joko itsenäisesti tai seutukunnallisesti (yhtenevät kriteerit), miten olisi mahdollista ottaa Ylöjärvellä käyttöön erityisuimakortti ja erityisryhmien kuntosalikortti edullisempaan hintaan.

9.5.2022

Kaupunginhallitus 30.05.2022 § 
204 Hyvinvointilautakunta 

22.09.2022 § 136 
Kaupunginhallitus 03.10.2022 § 

336 
10.10.2022 261

Ilmastovaikutusten arvioinnista Vihreä valtuustoryhmä

Kerta toisensa jälkeen kansainvälisen ilmastopaneelin IPCC:n ilmastoraportit sisältävät yhä vakavamman viestin: nopeiden ja vaikuttavien päästövähennysten aika on nyt tai joudumme varautumaan erittäin vakaviin muutoksiin ja kantamaan vastuuta ilmastonmuutoksen mukanaan tuomista 
katastrofeista. Ilmastotavoitteita on kiristettävä ja päästövähennystoimia nopeutettava kaikilla yhteiskunnan aloilla.

Ilmaston kannalta kestäviä päätöksiä syntyy todennäköisemmin, jos päätösten ilmastovaikutukset ovat tiedossa päätöstä tehtäessä.

Ylöjärvi on HINKU-kuntana tavoittelemassa 80% päästövähennyksiä vuoteen 2030 mennessä, ja tämä vaatii suuren mittakaavan sekä järjestelmätason tekoja ja vaikuttavuutta. 

Tavoitteiden näkyvä sisällyttäminen osaksi kaupungin talousarviovalmistelua vahvistaisi ja tekisi näkyväksi toimien vaikuttavuuden mittakaavan sekä kannustaisi kuntalaisia, yrityksiä ja yhteisöjä vielä vahvemmin mukaan ilmastotavoitteiden saavuttamiseksi.

Talousarvio on strategian ohella tärkein kaupungin toimintaa ohjaava poliittinen päätös ja siksi on olennaista ymmärtää ja tunnistaa talousarvion ja HINKU-tavoitteiden yhteys. Myös tilinpäätökseen tulisi sisällyttää arviointi ilmastovaikutuksista ja tavoitteiden toteutumisesta.

Talousarvio ei kuitenkaan ole kaupungin ainoa ilmastovaikutuksiltaan merkittävä päätös. Siksi ilmastovaikutusten arviointi tulisi asteittain tuoda osaksi kaikkea kaupungin päätöksentekoa. Tavoitteena olisi saada kokonaiskuva kaupungin HINKU-tavoitteita tukevista ja niitä haittaavista 
resursseista sekä lisätä kustannustehokkuutta ja läpinäkyvyyttä.

Ilmastovaikutusten sisällyttäminen osaksi taloussuunnittelua ja ilmastovaikutusten arvioinnin sisällyttäminen kaikkeen päätöksentekoon haastaa päätöksentekoa ja valmistelua, mutta asteittainen muutos kannattaa aloittaa ripeästi. Työ varmasti edellyttää myös osaamisen päivittämistä ja 
uusia työkaluja. Ylöjärvi voisi hyödyntää ja kirittää myös seudullista yhteistyöverkostoa.

Lisäksi valmisteluprosessin kehittäminen entistä osallistavammaksi lisäisi myös laajemmin kaupungin henkilöstön tietoisuutta kaupungin toiminnan ilmastovaikutuksista sekä oman hallinnonalan kytköksistä niihin.

Me allekirjoittaneet valtuutetut esitämme, että Ylöjärvi
•	sisällyttää ilmastovaikutusten arvioinnin ja päästövähennystavoitteet poikkileikkaavasti osaksi kaupungin taloussuunnitelmia ja
•	tekee kaupungin päätösten ilmastovaikutukset näkyväksi esimerkiksi toteuttamalla ilmastovaikutusten arvioinnin osana kaikkea päätöksentekoa sekä
•	kartoittaa mahdollisuuksia rakentaa malleja ilmastovaikutusten arviointiin yhteistyössä esimerkiksi muiden Pirkanmaan seutukuntien kanssa.

9.5.2022
Kaupunginhallitus 30.05.2022 § 

203 kehityspalvelut
261

Ruokahävikin vähentämisestä edelleen 
Ylöjärven kaupungin toimipisteissä sekä 
ylijäämäruoan myynnistä henkilöstölle 
sekä lähialueiden asukkaille edulliseen 

hintaan

Vihreä valtuustoryhmä ym.

Hävikkiruoka on herättänyt keskustelua jo pitkään ympäri maailmaa. Noin kolmasosa kaikesta maailmassa tuotetusta ruoasta jää käyttämättä. Suomessa puolestaan suurimpia ruokahävikin tuottajia ovat kotitaloudet, sillä keskimäärin 20-25 kiloa ruokaa henkilöä kohden menee vuosittain 
hukkaan.
Kotitaloudet eivät ole kuitenkaan ainoa ryhmä joka hävikkiruokaa tuottaa, vaan yksi suuri hävikkiruoan tuottaja kauppojen lisäksi ovat koulut ja päiväkodit sekä muut kaupungin toimipisteet.

Olen/olemme huolestuneena seuranneet, kuinka tarjolla ollutta ruokaa laitetaan esim. kouluilla ja päiväkodeissa päivittäin bio- tai sekajätteeseen. Kaupungin toimipisteissä jää aina ruokaa yli, vaikka kuinka pyritään ennakoimaan ja tiedetään suurin piirtein menekki eri ruokalajeille. 

Hävikkiruoan syntyä on vähennettävä kaikin mahdollisin keinoin, sillä hävikkiruoka myös yksi syy ilmastonmuutokseen. Ruoan tuottaminen on kallista ja varsinkin karjankasvatus on erittäin ilmastoa kuluttavaa. Toki biojätteen keräys pitäisi ehdottomasti hoitaa asianmukaisesti.

Ruokapalvelupäällikkö Sirpa Heikkilän mukaan Ylöjärvi on tehnyt pitkään yhteistyötä esim. seurakunnan kanssa ja sinne on annettu se ruoka, joka jää yli ns. koskemattomissa astioissa ja on omavalvonnan ohjeiden mukaan jäähdytetty. Kun ruoka haetaan keittiöltä, vastuu siirtyy seurakunnalle 
sen asianmukaisesta säilyttämisestä. Seurakunta on muodostanut ruokaringin ja käytössä on puhelinnumero johon keittiö voi soittaa. Myös muita ruokahävikin vähentämisen toimia on tehty mm. muutama vuotena erityisenä kehittämiskohteena ollut ruokahävikin vähentäminen. Tämä on 
hienoa kehittämistyötä ja hyvä, että ruoka-apua annetaan ja jaetaan sitä tarvitseville.

Mutta se ruoka, joka on ollut tarjolla /lämpösäilytetty, sitä ei kaupungin keittiöiden ohjeen mukaan saa antaa eteenpäin. Mielestäni tätä asiaa pitäisi vielä selvittää. mm. kouluilta ja päiväkodeilta jää ruokaa, joka on ollut tarjolla, mutta on vielä käyttökelpoista. Hävikkiruokaa, joka on ollut 
tarjolla, myydään mm. Tampereella, Kuopiossa, Jyväskylässä ja Kirkkonummella ja erilaisia kokeiluja on ympäri maan, joten kokemuksia on varmasti kertynyt.

Monet ravintolat myyvät ruokaa ulos lounasajan jälkeen tai myöhemmin asiakkaille edulliseen hintaan. Miksei tämä olisi mahdollista kestävää kehitystä myös kaupungin toimijoille? Se olisi myös ympäristöteko, säästää luontoa, koska kaikissa yksiköissä ei ole biojätekeräystä ja biojäte on 
jätehuollon näkemyksen mukaan tärkein jätteen muoto, mikä pitäisi saada pois sekajätteen joukosta. 
Koulut ja päiväkodit voisivat myydä ylijäämäruokaa edulliseen hintaan esim. henkilöstölle ja lähiseudun asukkaille, siellä on varmasti paljon ikäihmisiä ja lapsiperheitä, jotka mieluusti ostaisivat ylijäämäruokaa, varsinkin nyt, kun ruuan hinta on noussut ja nousee koko ajan lisää.

Ehdotan omastani ja Vihreän ryhmän puolesta, että Ylöjärven kaupungin ruokapalvelut selvittää, miten ylijäämäruokaa voidaan vielä paremmin hyödyntää jatkossa ja esim. myydä sitä kaupungin toimipisteissä.

9.5.2022
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Someturvasta nuorten ja lasten avuksi Vihreä valtuustoryhmä ym.

Sosiaalisesta mediasta on tullut kiinteä osa lasten ja nuoren arkea. Varjopuolena on se, että kaikenlainen häirintä ja kiusaaminen mahdollistuu erittäin helposti. Kiusaaminen ei jää enää kouluun.

	Poliisi on myös vakavasti varoittanut lapsiin ja nuoriin kohdistuvasta seksuaalisen häirinnän lisääntymisestä somessa. Lapsia ja nuoria ei saa jättää yksin.

	Someturva on asiantuntijoiden kehittämä digitaalinen palvelu, jonka kautta voi saada nimettömästi apua somessa, peleissä tai muualla netissä kohdattuihin ikäviin tilanteisiin.

	Käyttäjät saavat aina osaavaa apua. Someturvan tiimi koostuu someen erikoistuneista juristeista ja sosiaalipsykologeista. Ilmoituksen tekijä saa nopean konkreettisen avun ja juuri hänen tilanteeseensa sopivat toimintasuositukset. Someturvapalvelua käyttävät esimerkiksi Vantaa, Helsinki, 
Tampere ja Turku.

	Ehdotus: Ylöjärven kaupunki hankkii Someturvapalvelun lasten ja nuorten sekä heidän kanssaan työskentelevien käyttöön.
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Puistoruokailun järjestämisestä Ylöjärvellä
Ylöjärven Sosialidemokraattinen 

valtuustoryhmä ym.

Useissa kaupungeissa järjestetään tai vähintäänkin kokeillaan kesäaikana puistoruokailua lapsille. Helsingissä ruokailua on järjestetty jo vuodesta 1942 lähtien, myös mm. Porvoo, Vantaa, Kerava ja Lahti toimivat samoin. Tampere lähinnä meitä on laajentanut puistoruokailua ja samassa 
yhteydessä tarjoaa muuta toimintaa lapsille uimarannoillaan.

Käytännöt kaupungeissa vaihtelevat sen suhteen, onko ruoka lämmin ateria paikan päällä vai omaan astiaan mukaan otettava tai tyyliin piknik-pussi. Vaihtelua on myös siinä, tuleeko ruokailuun ilmoittautua ennalta vai tarjotaanko sitä ensin ehtiville. Selvää kuitenkin on, että siellä missä 
puistoruokailu on järjestetty, sille on myös kysyntää riittänyt. Kuten meistä jokainen tietää, niin tarvetta perheillä kesäaikana kyseiselle ruokailulle varmasti on erilaisista syistä johtuen. Puistoruokailun yläikärajoissa on myös kaupunkikohtaisia eroja.

Ylöjärven Sosialidemokraattinen valtuustoryhmä esittääkin, että myös Ylöjärvellä lähdettäisiin pilotoimaan puistoruokailua vuonna 2023, joko täysin kaupungin tarjoaman tai yhteistyössä kolmannen sektorin kanssa. Esimerkkinä mainittakoon, että Hämeenlinna rahoittaa toimintaa saamillaan 
testamenttivaroilla.

13.6.2022
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Valtuustoaloitteen otsikko
Valtuustoaloitteen jättäjä/ 

jättäjät:
Valtuustoaloitteen sisältö: Jätetty valtuustossa: Käsittely: Vastaus annettu ja 

hyväksytty valtuustossa: Käsittelyaika (päivää):

Viljelypalsta-alueesta Ylöjärvellä
Ylöjärven Sos.dem. 

valtuustoryhmä

Ylöjärveä on viimeiset vuosikymmenet markkinoitu puutarhakaupunkina. Mikäpä sen imagoon paremmin sopisi, kuin laadukas viljelypalsta-alue aivan kaupungin sydämeen. Kaupunkilaisilla, etenkin kerrostaloissa asuvilla on tarve päästä puuhailemaan omalle palstalle, kasvattaa juureksia, 
yrttejä tai kesäkukkia omaksi ilokseen. 

Ylöjärven Sosialidemokraattinen valtuustoryhmä esittää, että Räikänpuiston välittömään läheisyyteen ((tai vaihtoehtoisesti toisaalle kuntakeskuksessa)) luotaisiin laadukas viljelypalsta-alue. Alue olisi eriasteisilta tuholaisilta aidattu (mahdollisesti myös lukittu). Alueelta löytyisivät 
kasvatuspenkit, pyöräparkit, vesipisteet, kompostit ja pienet maisemaan sopivat säilytystilat työvälineiden varastoimiseen (mahdollinen valaistus).

Alueen yleisestä viihtyvyydestä huolehtisi kaupunki ja jokaisen vuokrapalstan hoitajan edellytettäisiin huolehtivan omasta palstastaan tai palstoistaan. Kokonaisuus olisi viihtyisä ja siisti - ohikulkijoille ja käyttäjilleen erityinen silmänilo. Tällaista hyvin hoidettua aluetta on helppo käyttää myös 
kaupunkimarkkinoinnissa ja houkutella meille uusia asukkaita.

 Alueen helppo saavutettavuus ei ole vähäpätöinen asia, siksi esitämmekin aluetta aivan Pietilän tilan alapuoleiselle peltotilkulle. Havainnekuvassa alueelle johtaa kevyenliikenteen väylä kaupungintalon pysäköintialueelta sekä Keihäsniementieltä. Havainnekuva näyttää myös miten laajana alue 
olisi mahdollista toteuttaa (2.5x5 m palstoja alueelle mahtuu väljästi yli sadalle innokkaalle viljelijälle).

Alueen maisemallinen luonne avoimena maisematilana ei viljelypalstoilla vaarannu ja toisi tavallaan vanhat viljelymaat käyttöön uudella tavalla.
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Saunalipusta uimahalliin
Vasemmistoliiton valtuustoryhmä 

ym.

aunominen on merkittävä osa suomalaista kulttuuria, jota uhkaa valloillaan oleva korkea sähkön hinta. Tulevana talvena moni pohtii, raaskiiko laittaa sähkölämmitteisen saunan päälle kotonaan. 

Vasemmistoliiton valtuustoryhmä esittää uimahalliin erillistä edullista saunalippua, joka oikeuttaa käyttämään pukuhuone-, sauna- ja pesutiloja, ilman altaiden käyttöä. Saunalippu voidaan toteuttaa kokeilujaksona talvella, jolloin sähkön hinnan ennustetaan olevan korkeimmillaan.
Saunalipuilla voitaisiin lisätä uimahallin saunojen käyttöastetta, kun saunat ovat lämpimänä koko uimahallin aukioloajan. Saunalipulla voisi olla positiivisia vaikutuksia myös kaupunkikuvaan, kun haluamme tukea kaupunkilaisten mahdollisuutta saunoa jatkossakin, jos kotona ei ole mahdollisuus 
enää saunoa, korkean sähkölaskun vuoksi. Kotitalouksien energian säästäminen voidaan nähdä myös ilmastotoimena. Sen sijaan, että jokaisessa kodissa lämmitetään oma sauna, kannustamme saunomaan yhdessä, rajallista energiaa säästäen. Saunomisella on myös hyvinvointiin liittyviä 
terveydellisiä ja sosiaalisia positiivisia vaikutuksia.
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Työvaatteista päiväkotien ym. 
työntekijöille

Sosialidemokraattinen 
valtuustoryhmä ym.

Päiväkodeissa, perhepäivähoidossa, nuorisotoimessa, aamu- ja iltapäiväohjaajina sekä oppilaitoksissa ohjaajina sekä avustajina työskentelevillä henkilöillä on oltava työn tekemiseen sopivat vaatteet ja jalkineet sekä sisätiloihin että ulkona olemiseen. Monet alan työntekijät joutuvat itse 
kustantamaan työvaatteensa ja -jalkineensa. Kustannukset voivat vuositasolla nousta jopa 800 euroon tai ylikin. Iso kustannuserä ovat ulkoiluun tarvittavat vaatteet ja varusteet. Vaatteet kuluvat nopeasti lasten kanssa puuhaillessa ja ympäristötekijöiden toimesta. Vaatteita joutuu pesemään 
usein.

 Työsuojelulain mukaan riskienarvioinnin yhteydessä on selvitettävä myös henkilönsuojainten valinta ja käyttö työpaikalla sekä arvioitava suojavaatteen ja työpuvun käyttötarpeita. Ylöjärven Sosialidemokraattinen valtuustoryhmä pitää tärkeänä, että Ylöjärven kaupunki kustantaa 
asianmukaiset työvaatteet edellä mainittujen ammattiryhmien työntekijöille ja sitä varten Ylöjärvi ottaa asian huomioon talousarviota valmisteltaessa.

10.10.2022
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Kriisinhallintaveteraanikortin 
huomioimisesta Ylöjärven kaupungin 

liikunta- ja kulttuuripalveluissa

Perussuomalaisten 
valtuustoryhmä ym.

Ensimmäiset suomalaiset rauhanturvaajat lähtivät Yhdistyneiden kansakuntien UNEF-operaatioon Suezille 10.12.1956. Tämän jälkeen lähes 50.000 suomalaista on palvellut yli viidessäkymmenessä rauhanturva- ja kriisinhallintaoperaatiossa Lähi-idässä, Afrikassa, Aasiassa ja Balkanilla. 
Suomalaisia rauhanturvaajia toimii YK:n, Naton ja EU:n operaatioissa ympäri maailmaa.

Rauhanturvaoperaatiot ovat tukeneet kriisialueiden vakauttamista ja neuvotteluratkaisun saavuttamista. Myös rauhanvälityksellä on ollut merkitystä monilla kriisialueilla. Eduskunta päätti vuonna 2016, että rauhanturvaamis- ja kriisinhallintatehtävissä palvelleille henkilöille myönnetään 
kriisinhallintaveteraani-status. 

Osoituksena kriisinhallintaveteraanin statuksesta kaikki kriisinhallintaveteraanit saivat puolustusministeriön organisoimana valtion myöntämän kriisinhallintaveteraanikortin. Suomessa on tällä hetkellä lukuisia yrityksiä joiden palveluista kriisinhallintaveteraanit saavat alennuksia 
kriisinhallintaveteraanikortilla. Myös moni kaupunki ja kunta on lähtenyt tähän mukaan. Perussuomalaisten valtuustoryhmä esittää, että Ylöjärven kaupunki ryhtyy valmistelemaan kriisinhallintaveteraanien huomioimista siten, että liikunta- ja kulttuuripalveluissa kriisinhallintaveteraanikortti 
noteerataan samaan alennusluokkaan varusmieskortin kanssa. 
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Räikän saunan pukutiloihin pääsy aamu-
uinnin harrastajille

Sosialidemokraattinen 
valtuustoryhmä ym.

Talviuinti aamuisin ilman saunaa on ollut kasvava harrastus eri ikäisillä asukkailla. Kylmävesiuinnilla on virkistävä ja terveyttä edistävä vaikutus ja siksi lajin harrastajamäärät ovat kasvaneet. 

Räikän huoltorakennuksen pukutilojen käyttöä voisi tehostaa oviin asennettavilla sähkölukoilla. Näin myös aamu-uinnin harrastajat saisivat paremmat olosuhteet hyvinvointia lisäävään harrastukseensa, koska vaatteiden vaihto kylmässä ulkona on uinnin jälkeen epämiellyttävää.

Esitämme, että pukuhuoneisiin laitetaan sähkölukot, jotka aukeavat tageilla ja näin omatoimikäyttö pukutiloihin mahdollistuu. Tagin saisi vuosimaksua vastaan. (Tampereen kaupungin Mältinrannan pukukopilla tagin lunastushinta on 25€/v).
Lisäksi tagilla pääsyn pukutiloihin voisi rajoittaa aamuun klo 5.00-10.00 niin silloin se ei haittaisi saunan avantouintikäyttöä.

14.11.2022
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Jatkuvan tiedonkeruun mallista 
kiinteistöjen kunnon ja sisäilman 

tarkkailuun

Sosialidemokraattinen 
valtuustoryhmä ym.

Ylöjärven kaupungissa on ollut ja on tälläkin hetkellä kiinteistöjä, joissa on haasteita ja ongelmia sisäilman ja sitä kautta terveellisen työ- ja opiskelupaikan järjestämisessä. Ylöjärvellä on varmasti tehty asioita oikein ja pidetty huolta rakennuksista, mutta vanha totuus on, etä asioita voidaan 
tehdä entistä paremmin. Tulevaisuuden vuoksi nostammekin esiin ennakoivan ylläpidon tärkeyden osana toimitilaohjelmaa ja osana kestävää kuntataloutta.

Kiinteistöjen ylläpidolla ehkäistään sisäilmaongelmia ja käyttäjätyytyväisyyttä tiloihin ja olosuhteisiin, siksi on tärkeää huolehtia hoidosta ja kunnossapidosta. Ensiarvoisen tärkeää onkin seuranta ja aktiivinen puuttuminen epäkohtiin, jo varhaisessa vaiheessa. Kiinteistöt pysyvät jatkuvasti 
käyttökuntoisena, kun asiat hoidetaan ajallaan ja vältytään yllättäviltä ja isoilta korjausinvestoinneilta sekä mahdollisilta purkutoimilta.

Sisäilmaongelmia voidaankin välttää säännöllisillä kuntokatselmuksilla ja taloteknisten laitteiden toiminnan säädöillä ja laitteiden toimivuuden tarkastamisilla. Aiheesta kiinnostuneet löytävät lisää tietoa mm. Valtioneuvosston julkaisemasta TERVEET TILAT 2028 -toimintamallista 
(tilatjaterveys.fi) tai tutustumalla Avaimet terveelliseen ja turvalliseen rakennukseen (AVATER) – yhteenvetoraporttiin (Valtioneuvoston selvitys- ja tutkimustoiminta, 2017).

Esitämme, että Ylöjärvellä otetaan käyttöön vähintään menettelytapaohjeet (vrt. Espoon esimerkki TERVEET TILAT 2028) sisäilmaan liittyvissä ongelmatilanteisa, mikäli sellaista ohjeistusta ei vielä ole.

Lisäksi esitämme, että Ylöjärvellä luodaan jatkuvan tiedonkeruun toimintamalli, josta saatavaa tietoa säännöllisesti analysoidaan. Tässä mallissa rakennusvaiheessa kertyvä tieto siirretään käyttövaiheeseen ja käytön aikana kaikilta kiinteistön käyttäjiltä kerätään tietoa. Nykytekniikka taasen 
mahdollistaa jatkuvan seurannan ja digitaalisten palveluiden avulla voidaan kerätä ja hallita kiinteistöistä saatavaa tietoa ja täten jo varhaisessa vaiheessa nähdä mahdolliset muutokset kiinteistöjen sisäilmassa ja myös pystyä reagoimaan niihin. Tiedonkeruuta voidaankin käyttää hyväksi koko 
kiitn4eistön kunnon sekä energiankulutuksen muutosten seurannassa, ei pelkästään sisäilman muutosten seurantaan. Tärkeintä ennakoivien toimien käyttöönotossa on kyetä toteuttamaan pitkän aikavälin kestävää kuntataloutta.

14.11.2022
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Ei Puskiaisten moottoritietä Jenni Kiiskinen ym.

Pirkanmaan ELY-keskus päätti 14.9.2022 jatkaa valtatie 3:n hankesuunnittelua niin sanotun Puskiaisten moottoritien vaihtoehdon (VE1) mukaisesti. Vaihtoehtona olisi ollut nykyisen valtatielinjauksen kehittäminen, jolloin Pirkkalan Taaporinvuoren ja Kurikkakallion arvokkaat luontokohteet 
säilyisivät suosittuina luonto- ja virkistysalueina.

	Hanke on voimakkaasti ristiriidassa niiden ympäristötavoitteiden kanssa, joihin Pirkanmaa ja sen kunnat ovat sitoutuneet. Moottoritie tuhoaisi Pirkkalan ja Lempäälän välisen laajan, yhtenäisen metsäalueen, monimuotoisen lajiston sekä suositun virkistysalueen lopullisesti. Hanke aiheuttaisi 
alueen herkille vesistöille kuten Lempäälän Matojärvelle, Kaitajärvelle, Rajajärvelle ja Pikku-Rajajärvelle kohtalaista tai jopa suurta haittaa. Lähiluonnon ja metsien merkitystä asukkaiden hyvinvoinnille, terveydelle ja ympäristön viihtyisyydelle ei voi olla korostamatta liikaa. Helposti saavutettava 
lähiluonto on kaikille alueen kunnille arvokas vetovoimatekijä. 

Puskiaisten moottoritie on 185 miljoonan euron hanke, joka toisi vain 4 minuutin ajansäästön Tampereen kaupunkiseudun länteen ohittavaan liikenteeseen. ELY-keskuksen käyttämä liikenteen Talli-mallinnus ei myöskään ota huomioon panostuksia joukkoliikenteeseen, lähijuniin ja 
ratikkareitteihin, eikä niiden tuomia merkittäviä vaikutuksia liikenteen kulkutapamuotoihin. Tampereella raitiotie on jo ylittänyt sille asetetut käyttäjämäärätavoitteet. Lähijunien ja ratikoiden avulla liikenne tulee siirtymään enemmän raiteille koko kaupunkiseudulla. Siksi valtion rajalliset 
investointipanostukset liikenteeseen tulisikin keskittää nykyisten tielinjausten hoitoon, raideliikenteeseen sekä joukkoliikenteen kehittämiseen.

ELY-keskus perustelee päätöstään maakuntakaavan tavoitteiden toteutumisella. Asia ei ole kuitenkaan niin yksiselitteinen. Hankkeelle tehty ympäristövaikutusten arviointi on tuonut lisätietoa hankkeen ympäristölle merkittävästi haitallisista vaikutuksista: Puskiaisten moottoritie on huonoin 
vaihtoehto kolmesta tarkastellusta vaihtoehdosta. Siksi myös nykyistä maakuntakaavaa tulisi tarkastella uudelleen.

Me aloitteen allekirjoittajat esitämme, että ELY-keskuksen pyytäessä lausuntoa Puskiaisten moottoritien yleissuunnitelmasta keväällä 2023,  Ylöjärven kaupunki esittää hankkeen hylkäämistä, sekä  pyytää ELY-keskusta palaamaan nykyisen valtatien linjauksen kehittämiseen. Samalla esitämme, 
että myös Ylöjärven kaupunki pidättäytyy omalta osaltaan kaikesta kunnallisen maankäytön edistämisestä Puskiaisten moottoritien vaihtoehdon mukaisesti. Samalla vanha tielinjaus tulee ottaa tulevan maakuntakaavan päivityksen pohjaksi.

Tämä aloite jätetään Tampereen kaupunkiseudun kunnissa samansisältöisenä loka-marraskuun aikana.

14.11.2022
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Valtuustoaloitteen otsikko
Valtuustoaloitteen jättäjä/ 

jättäjät:
Valtuustoaloitteen sisältö: Jätetty valtuustossa: Käsittely: Vastaus annettu ja 

hyväksytty valtuustossa: Käsittelyaika (päivää):

Polkupyöräilyn edistämiseksi ja 
turvallisuuden parantamiseksi Ylöjärvellä

Kristillisdemokraattien 
valtuustoryhmä

Miksi ”Tiiviimpi kaupunkirakenne ja kehittyvä liikennejärjestelmä” (3/6 Kaupunkistrategia 2022-2032) edellyttää jalankulun ja pyöräilyn olosuhteiden parantamista. Lisäksi Kaupunginhallituksen 25.5.2015 hyväksymän ”Ylöjärven kävelyn ja pyöräilyn kehittämisohjelma” tavoitteena on lisätä 
kävelyä ja pyöräilyä Ylöjärvellä ”parantamalla väyliä ja olosuhteita”.

1.Väistäminen risteämissä ja suojateillä
Uusi tieliikennelaki (1.6.2020) toi muutoksia väistämissääntöihin risteyksissä, mm: ”Jos väistämisvelvollisuutta ei ole osoitettu liikennemerkeillä, väistäminen määräytyy liikennesäännön mukaan: pyörätieltä ajoradalle tulevan pyöräilijän on väistettävä sekä oikealta että vasemmalta tulevaa 
ajoradan liikennettä. On kuitenkin huomattava, että ajoneuvolla käännyttäessä on aina väistettävä risteävää tietä ylittävää jalankulkijaa, pyöräilijää ja mopoilijaa.” Uuden tieliikennelain mukaiset väistämissäännöt ovat ilman liikennemerkkejä useimmalle autoilijalle ja pyöräilijälle epäselvät, joka 
konfliktitilanteessa aiheuttaa vaaratilanteita tai pahimmillaan onnettomuuksia. Huom! Suojatiellä pyöräilijä on väistämisvelvollinen elleivät liikennemerkit muuta määrää.

Ehdotamme tilanteen korjaamiseksi, että kaikki auto- ja pyöräliikenteen risteämäpaikat kartoitetaan ja määritetään liikennemerkkien lisäys- tai muuttamistarpeet. Epäselvissä, turvattomissa tai tulkinnanvaraisissa risteyksissä autoilijan väistämisvelvollisuutta olisi korostettava, vaikka 
tieliikennelaki ei niin edellyttäisi (TL §4). Mielestämme epäselviä risteämiä on mm. pyörätien jatkeen suojatie Mikkolantie (Saurion kohta), Pajulantie/Myllytanhua, Asemantie 10.

2. Pyöräily jalkakäytävillä
Tieliikennelain mukaan: 1. Pyöräily on kiellettyä jalkakäytävällä, moottoritiellä ja moottoriliikennetiellä, 2. Vain alle 12-vuotiaat saavat pyöräillä jalkakäytävällä., 3. Jalkakäytävällä ei yleensä ole liikennemerkkiä. Se on erotettu ajoradasta reunakivellä. 4. Pyörätien ja jalkakäytävän erottaa 
liikennemerkistä: pyörätiellä on aina liikennemerkki, joka sallii pyöräilyn eli toisin sanoen sallittu pyöräily on osoitettu aina liikennemerkillä (pyörätie, erotettu tai yhdistetty).

Ehdotamme tilanteen korjaamiseksi, että kartoitetaan reunakivellä erotettujen katuosuuksien liikennemerkit ja tehdään tarvittavat korjaukset. Ylöjärvellä on muutamia katuosuuksia, joissa on epäselviä tai ristiriitaisesti merkittyjä pyöräilyyn tarkoitettuja katujaksoja mm. Pajulantie, Hatolantie / 
Vuorentaustantie. Olisi kiinnitettävä huomioita liikennemerkkien selkeyteen ja opastuksen jatkuvuuteen. Jos jalkakäytävällä pyöräily on sallittu, tulisi liikennemerkin lisäksi huolehtia riittävästä tilasta (leveys). Epäselvissä kohdissa tai jos jalkakäytävä ei sovellu pyöräilyyn, pyöräily tulisi opastaa 
ajoradalle liikennesääntöjen edellyttämällä tavalla. 

3. Pyöräily ajoradalla
Uuden tieliikennelain myötä tuli mahdolliseksi uusi katutyyppi: ”Pyöräkatu” Esitämme selvitettäväksi pyöräkadun käyttökohteita Ylöjärvellä erillisten pyöräteiden rakentamisen sijaan tai muuttamalla soveltuvissa kohdissa olemassa oleva katu pyöräkaduksi. Pyöräkatu rakenteellisilla ratkaisuilla 
täydennettynä voisi sopia autojen ajonopeutta hidastavaksi toimenpiteeksi ja näin toimisi edullisena ratkaisuna liikenneturvallisuuden parantamiseksi. Mielestämme eräs tällainen voisi olla esimerkiksi Pajulantie. 

4. Valistus
Uuden tieliikennelain säännöt ovat hyvin monelle vielä epäselvät tai vaikeat ja toisaalta myös säännöstö on monin tavoin tulkinnanvarainen. Tästä olemme saaneet lukea monissa tiedotusvälineissä. Lisäksi uudet liikkumismuodot (mm. sähköavusteiset kulkuvälineet) jalankulku- ja pyöräteillä 
lisäävät epäselvissä liikennesääntötilanteissa konflikteja, vaaratilanteita ja turvattomuutta erityisesti jalankulkijoissa.
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Sähkökatkoihin ja poikkeusoloihin 
varautumiseen opastavan julkaisun 
jakamisesta kaikkiin ylöjärveläisiin 

kotitalouksiin

Pauliina Suvanto ym.

Viimeisen kahden vuoden aikana suomalaisia ja heidän sopeutumistaan muuttuviin olosuhteisiin on koeteltu. Ensin tuli koronapandemia ja sen jälkeen Venäjän hyökkäyssodan aiheuttama energiakriisi. Energiakriisin takia tuleva talvi saattaa olla suomalaisissa kodeissa melko haastava. 
Sähkökatkot kylmänä vuodenaikana koettelevat suomalaisten selviytymistä arjesta. Tuleviin haasteisiin kuitenkin voi ja pitää varautua ennakkoon.

Suomalaisten varautumisaste poikkeusoloihin on vaihtelevaa erityisesti yhteiskunnan heikompien väestönosien (esimerkiksi yksinasuvat ikääntyneet ihmiset) keskuudessa. Internetistä löytyy tietoa, mutta kaikilla ei ole mahdollisuutta tai osaamista löytää oikeaa tietoa sähköisistä medioista. 
Olisi kansalaisten tasavertaisuudenkin kannalta tärkeää, että jokaiseen kotiin jaettaisiin paperinen julkaisu, jossa olisi ohjeet varautumisesta poikkeusoloihin. Puolustusministeriöllä on valmis aiheeseen sopiva julkaisu, joka voisi sopia jaettavaksi jokaiseen ylöjärveläiseen kotitalouteen.

Asianmukainen varautuminen poikkeusoloihin luo oikeanlaista turvallisuuden tunnetta ja yhteishenkeä kansalaisten keskuudessa poikkeuksellisina aikoina.

Me aloitteen allekirjoittaneet esitämme, että Ylöjärven kaupunki ryhtyy valmistelemaan sähkökatkoihin ja poikkeusoloihin varautumiseen opastavan julkaisun jakamista kaikkiin ylöjärveläisiin kotitalouksiin.
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Oppilaiden vanhempien edustuksesta 
koulun sisäilmatyöryhmään

Riitta Koskinen ym.

Koulun sisäilmaongelmat haittaavat monin tavoin lapsen oppimista ja kasvua, henkilökunnan työtä ja koulutuksen järjestäjän keskittymistä perustehtävään. Lapsen oireilu ja sairastuminen aiheuttavat vanhemmissa vakavaa huolta ja rasittaa koko perheen arkea.

Ylöjärven kaupungin sisäilmaongelmien käsittelyn prosessikuvauksen mukaan (Tekn. ltk 16.3.2022 §40) hankekohtaisessa moniammatillisessa sisäilmatyöryhmässä on edustukset: käyttäjä, työsuojelu, työterveys, Pirteva, toimitilat. Valviran mukaan sisäilmatyöryhmä on eri toimijoista ja tilan 
käyttäjien edustajista koostuva työryhmä. Koska oppilaat ovat tilan käyttäjinä merkittävä ryhmä ehdotamme, että Ylöjärven kaupungin sisäilmaongelmien käsittelyn prosessikaaviota päivitetään siten, että oppilaitosten sisäilmatyöryhmiin kuuluu myös oppilaiden vanhempien edustus. Tätä 
suosittelee myös Suomen Vanhempainliitto.

Koska eri kouluilla vanhempainyhdistykset toimivat eri tavoin ja erilaisella aktiivisuudella, emme aloitteessamme ehdota mitään yhtä tahoa, joka päättää vanhempien edustajasta. Vanhempien edustajasta voi tehdä hankekohtaisen esityksen kyseisen oppilaitoksen rehtori, vanhempainyhdistys 
tai päätös voidaan tehdä muutoin koululla sovittavalla tavalla.
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